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В статье формулируется дефиниция юридической техники изменения конституции как совокупно-
сти правил, регламентирующих процессы и процедуры в сфере разработки, принятия и вступления в 
юридическую силу новой конституции, внесения изменений в текст действующей конституции, а так-
же ее отмены. Рассматриваются технико-юридические особенности изменения конституций в постсо-
ветской истории Российского государства. Делается вывод о том, что в новейшей конституционной 
истории России в механизме изменения конституции используется как традиционная законодатель-
ная техника, так и «эксклюзивные средства», применяемые по инициативе Президента РФ, а также ин-
терпретационная техника формирования «живой конституции», применяемая Конституционным Су-
дом РФ.
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Th e article formulates the defi nition of the legal technique for changing the constitution as a set
of rules governing processes and procedures in the fi eld of development, adoption and entry into legal 
force of a new constitution, amending the text of the current constitution, as well as its cancellation. Th e 
technical and legal features of changing constitutions in Soviet and post-Soviet history are considered. It is 
concluded that in the newest constitutional history of Russia, the mechanism of changing the constitution 
uses both traditional legislative technique and “exclusive means” used on the initiative of the President, as 
well as the interpretative technique of forming a “living constitution” used by the Constitutional Court of 
the Russian Federation.
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